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 “Hi ha símptomes que s'ha de fer un nou món” 
 
 “Més que un escriptor o un notari, sóc un autor de textos, i per això em molesten els 
‘texticides'  
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Tot i que és notari de professió, ara exercint a Terrassa, i significat com a impulsor de la Plata- 
forma pels Documents Notarials en Català (1997-2011), Joan Bernà (Cassà de la Selva, 1958) 
acaba de publicar ‘Mapundi' (Pagès Editors), una novel·la de ficció en què reflexiona sobre la 
possibilitat de fer un govern mundial. Articulista i també compositor de cançons, es defineix 
com un autor de textos. 
 
Un notari fent literatura de ficció? 
Sempre he tingut una mica de vocació literària. I a mesura que et fas gran, penses que millor 
fer les coses que t'agraden abans no sigui massa tard. I també és una manera de compensar la 
quotidianitat de la feina, d'expressió molt rígida, seriosa i formalista. 
 
I de què tracta el llibre? 
La qüestió de fons és la possibilitat d'arribar a fer un govern mundial. És una cosa que a mi 
m'ha preocupat sempre; fa uns vint anys ja tenia la idea d'escriure un assaig amb el títol Un 
món de dret. Al final vaig pensar que millor fer una novel·la, perquè tindria més possibilitats de 
difusió. Això em va obligar a buscar un estil propi, una concordança dins el relat i una 
caracterització de personatges. 
 
Un nou ordre mundial? 
Tracta d'un geògraf idealista, Salvatore, enamorat del mapamundi que té la sort de fer la feina 
que li agrada, i que sempre l'ha preocupat aconseguir una espècie de comunitat mundial 
harmònica. Ho sent de forma més instintiva que racional, no és un polític o un líder, és un 
enamorat de la bola del món. Li sorgeix la possibilitat de fer aquesta aventura arran de les 
converses amb la seva filla morta, que li diu que si vol refer la seva vida, tenir una nova parella i 
un fill, ha de portar a terme els ideals de forma racional. I ha d'organitzar una assemblea 
mundial de persones, que serà l'embrió del govern. A partir d'aquí ve tota la trama. Hi ha dos 
discursos paral·lels; d'una banda, la sinuositat de la recerca amorosa de Salvatore i, de l'altra, 
la creació progressiva d'aquesta assemblea. 
 
L'objectiu és canviar el món... 
És fer un nou govern mundial. Ell té la idea bàsica de pau, riquesa i llibertat, que després s'ha 
de posar en solfa jurídica. I ho fan a través de la creació d'una associació anomenada Mapundi, 
que té un ideari principal a partir d'un decàleg en què el punt primer és un món de dret com a 
superador de l'estat. I el relat acaba en un punt i a part. 
Vol dir que hi haurà segona part? 
Si pot ser, sí. S'ha de saber què passa amb l'assemblea mundial de persones i amb aquesta 
societat, i amb el cor de Salvatore... 
 
I aquest món de dret arribarà a la vida real? 
No tardarem gaire. El món s'ha fet a còpia d'estats partenogenètics, com un abellot que neix 
d'un ou no fecundat, parits a si mateixos, i no hi ha un ordre preestablert. Ara som prou madurs 
per fer un ordre més racional per eradicar la pobresa, per una autèntica llibertat d'oportunitats. 
Des dels estats no s'aconseguirà perquè hi ha molts interessos legítims o il·legítims i només es 
pot aconseguir a través de l'associació lliure, ordenada i racional de les persones. 
 
Ja hi ha moviments, com ara el dels indignats, que han fet un pas en aquest sentit... 
Hi ha símptomes que s'ha de construir un nou món, però falta lucidesa per conduir-ho d'una 
manera que pugui satisfer tothom i amb lideratges suficients. Es tractaria d'una mena de 
refundació de l'ONU. S'ha de partir de la idea d'inclusivitat i de treure totes les capacitats de 
tothom i, com que som ésser evolutius, agradi o no, hi ha d'haver una competència sana. 



Ha escrit més llibres, cançons i va ser impulsor de  la Plataforma pels Documents 
Notarials en Català. D'on treu el temps? 
Sóc un drapaire del temps, com deia el doctor Marañón, i n'esgarrapo d'aquí i d'allà. A Mapundi 
hi ha tres cançons compostes per mi. I en el món jurídic sóc un creador de fórmules. Més que 
un escriptor o un notari, sóc un redactor, un autor de textos. Per això em molesten els 
texticides, els que els escriuen malament. 
 
I s'ha millorat l'ús del català en el món notarial?  
Ha millorat amb molta més acceleració que en el món judicial. Gràcies a la campanya que vam 
fer, milers d'escriptures s'han fet en català en comptes de castellà. 
 

 
 
 
Publicat a: 
 El Punt Avui. Comarques Gironines 05-11-2013 Pàgina 56  
 El Punt Avui. Edició Nacional 05-11-2013 Pàgina 44 
 
Font del document: http://www.elpuntavui.cat/noticia/article/2-societat/5-societat/690984-hi-ha-
simptomes-que-sha-de-fer-un-nou-mon.html 


